
SBOROVÝ DOPIS  2/2022

             z Uhříněvsi a z Říčan

Marie Magdalská šla k učedníkum a oznámila jim:
„Viděla jsem Pána a toto mi řekl.“

Jan 20,18

Jacob Cornelisz. van Oostsanen
Kristus se zjevuje Marii Magdaleně jako zahradník (1507)



 Letošní Velikonoce nás zastihly v situaci, která nás nutí vážně 
promýšlet, čemu vlastně věříme. Promýšlet základ velikonoční 
zvěsti, promýšlet základ poselství Ježíše z Nazareta. Tváří 
v tvář zvěrstvům, které je člověk na člověku schopen provádět, 
tváří v tvář klasické válečné nenávistné kampani, která ničí lidi 
„padni komu padni“. Kde je Ježíšův důraz na osobní přístup 
k člověku? Prostě na něj není prostor, není čas. Je tedy 
evangelium o Ježíši z Nazareta, který prohrál s lidskou zlobou 
a přece se k němu Pán Bůh přiznal, pouhým cukrátkem, které 
oslazuje život, když válka sice je, ale je od nás bezpečně
daleko?
 A přece je to právě situace, ve které jsou lidé na Ukrajině, 
v Jemenu, v Afgánistánu, v Sýrii a na mnoha dalších místech, 
která nám otevírá realitu velikonoční zvěsti – zvěsti kříže a 
vzkříšení. Jon Sobrino ve své knize Kristus osvoboditel píše: 
„Pokud je správné, že vzkříšení (historickoeschatologická 
skutečnost) je v zásadním vztahu ke smrti (historická 
skutečnost), nezdá se nerozumné, aby se to druhé (smrt) stalo
prostředím pro pochopení prvního (vzkříšení).“ 
 Beremeli však vážně tento důraz, musíme vzít vážně i otázky:
 „ V této specifické situaci a z její podstaty vyvstávají důležité 
otázky týkající se vzkříšení: Jaká je dnes možnost obnovit 
zkušenost prvních věřících, byť jen v analogické podobě? Jaká 
je možnost žít v dějinách jako již vzkříšení lidé a nakolik se 
rozměr triumfu, jak se jeví v Ježíšově vzkříšení, může 
v dějinách aktualizovat? Jakou naději  a jak realistickou  má 
ukřižovaný lid na to, aby se stal vzkříšeným lidem? Kolik 
pravdy je ve víře, že Bůh je Bohem života, že Bůh učinil 
spravedlnost nevinné oběti tím, že ji vzkřísil z mrtvých, a že
nakonec bude Bůh všechno ve všem?
 Tyto otázky o Bohu a spravedlnosti a další podobné se 
vynořují ve světě křížů, nikoliv pouze otázka, zda existuje 
přežití po smrti. Jde o lidský problém naděje, i když ne jakékoliv 
naděje, ale naděje obětí. Slova salvadorských rolníků, která se



chystám citovat a která by se dala rozmnožit  nepoužívají jazyk 
kříže a vzkříšení, ale směřují k němu jazykem smrti a života.
V době ukřižování se ptají:
Kolikrát si říkáme, že Bůh jedná v našich dějinách. . . . Ale otče, 
když jedná, kdy to skončí? A tolik let války a tolik tisíc mrtvých? 
Co je to s Bohem? 
Jsme komunity opuštěné naší diecézí. Nikdy si nás nevšímala. 
Co je nám však jasné, je to, že Bůh nás neopustil a nikdy 
neopustí. Protože jsme mohli zakusit jeho blízkost a jeho 
přítomnost s námi v nejtěžších chvílích, kterými jsme prošli 
v průběhu této války, kdy jediné, co se nám nabízelo, byla smrt.
Bůh nám nabídl a daroval život.“
Tuto odpověď před námi otevírá zvěst o Ježíšově narození, 
otevírá nám příběhy z Ježíšova života, kde ho nacházíme mezi 
těmi, mezi kterými bychom Boží přítomnost nečekali. A tato 
paradoxní přítomnost vrcholí na kříži mezi dalšími odsouzenci. 
Vzkříšeného nenacházíme v Písmu, jak vytváří vítěznou 
mocenskou strukturu, ale znovu mezi těmi, kteří jsou 
pronásledovaní, na útěku, vydělení.  Přiznávám, že s tímto 
důrazem neustále bojuji. Válka na Ukrajině mě zcela 
paralyzovala. Ale s vděčností přijímám zvěst Velikonoc, která 
mě ujišťuje, že Bůh nezmizel, ale je tam, kde byl vždy – tam,
kde lidé trpí. Tam, kde lidé potřebují pomoci. 

Jiří Ort

Program bohoslužeb na Velikonoce

Husovo nám. 378/40, Uhříněves
14. 04. 2022  18.30 Zelený čtvrtek
15. 04. 2022  09.00 Velký pátek
17. 04. 2022  09.00 Boží hod velikonoční

DPS Senior, Komenského nám. 1850, Říčany
18. 04. 2022  11.00 Pondělí velikonoční
Při všech bohoslužbách bude vysluhována večeře Páně.



Na co se můžeme těšit
18. 04. 2022 po bohoslužbách výlet ke Kutné Hoře za českými
                    granáty
22. 05. 2022 bohoslužby a výlet ve Škvorci  spolu se sbory
                    ze Škvorce, z Horních Počernic a ze Žižkova I
10. 06. 2022 Noc kostelů

Na víkendovém soustředění v Bělči potřetí

  Víkendové biblické 
soustředění se pomalu 
stává tradiční, v březnu 
se konalo už potřetí. 
Stejně jako v září 2021 
a v září 2020 jsme se 
vypravili do Tábora Jana 
Amose Komenského do 
Bělče nad Orlicí. Tábor 
a jeho okolí tvoří výborné

zázemí pro náš program – přes den povídání, hry, procházky 
dospělých a dětí, večer biblický program dospělých, přemýšlení 
o textech, tentokrát o Jákobově zápase u potoka Jabok
a podobenství o dvou stavitelích podle Lukášova evangelia.
Přijelo nás 15, hezká skupinka 10 dospělých a 5 dětí. Složení 
skupiny, která na soustředění jezdí, se mění, takže těch, kteří 
mají o toto setkání zájem je čím dál více. Za to jsme vděční.
V táboře jsme byli tentokrát sami, počasí nám přálo, šikovná 
kuchařka Pavla se bravurně vypořádala s přípravou tří různých 
diet. Po cestě do Prahy se část z nás zastavila v soukromé zoo 
v Chlebích. Ani tento zážitek by neměl zapadnout.
Nejmohutnější dojem na nás udělali především dva majestátní lvi.
Další biblické soustředění se uskuteční o víkend 7. – 9. října 
2022 a za rok 24. – 26. března 2023. Těšíme se, že se skupina
účastníků zase o něco rozšíří.                                Marie Ortová



K nadchádzajúcej voľbe zborového farára

Milé sestry, milí bratia,

  Ako mnohí z vás vedia, nášmu farárovi Jiřímu Ortovi ku 31. 1. 
2023 končí pracovná zmluva. Náš cirkevný zbor preto tento rok 
čaká proces voľby zborového farára. Je to proces, ktorý má 
svoj predpísaný postup, skladá sa z niekoľkých krokov
a celkovo trvá niekoľko mesiacov. 
  V prvom kroku staršovstvo zboru žiada seniorátny výbor 
o stanovenie výšky úväzku. Na zborovom zhromaždení v roku 
2021 staršovstvo navrhlo zborovému zhromaždeniu, aby bolo 
pre náš zbor zachované plnoúväzkové farárske miesto – a to aj 
po prechode na samofinancovanie. Ako sme videli z podkladov 
dodaných bratom farárom Ortom, práca farára v našom zbore 
so všetkými jej aspektmi (kazateľským, pastoračným, 
katechetickým, administratívnym, organizačným, atď.) skutočne 
na plné miesto bohato vydá. Takýto výhľad predpokladá 
zvýšenie obetavosti členov a priaznivcov zboru. A na 
nasledujúcom zborovom zhromaždení (13. 3. 2022) už bolo 
s potešením možné konštatovať, že takéto zvýšenie obetavosti 
sa už začína prejavovať. Pre ilustráciu uveďme, že keby došlo 
k prechodu na samofinancovanie v súčasnosti, pri aktuálnych 
cenách, náš zbor by na farára na plný úväzok na chod zboru 
potreboval cca. 715 000, Kč (pozri tiež podkladové materiály 
v tomto zborovom dopise). Z výkazu hospodárenia za rok 2021 
vyplýva, že sa nám podarilo vybrať – po odčítaní celocirkevných 
zbierok, ktoré musíme odviesť – cca. 675 000, Kč. To 
znamená, že aby sme boli schopní sami ufinancovať svoj zbor, 
chýba nám (pri aktuálnych cenách) ešte cca. 40 000, Kč. To 
naznačuje veľmi pozitívny trend. Veľká a srdečná vďaka patrí
všetkým tým, ktorí na chod zboru prispievajú!
  Na už zmieňovanom poslednom zborovom zhromaždení 13. 3. 
2022 bol preto podaný a následne odhlasovaný návrh, aby sme



pre náš zbor zachovali farárske miesto na plný úväzok. 
V zmysle tohto uznesenia bude preto koncipovaná aj žiadosť 
staršovstva seniorátnemu výboru o stanovenie výšky úväzku: 
budeme žiadať o plný úväzok. Seniorátny výbor buď žiadosť 
schváli, alebo navrhne (s odôvodnením) alternatívnu výšku
úväzku. Na tento krok treba počítať s časovým rámcom 68 týždňov. 
  Kroky č. 2 a 3 v popisovanom procese predstavujú hľadanie 
vhodného kazateľa, resp. rokovanie s kandidátom. Nasledujúci 
krok (č. 4) potom spočíva v podaní žiadosti o vydanie pokynu 
k voľbe. Žiadosť, podpísanú obomi predstaviteľmi zboru (farár 
a kurátor), podáva opäť staršovstvo zboru prostredníctvom 
seniorátneho výboru. Žiadosť je adresovaná synodnej rade,
ktorá samotný pokyn vydáva. Tento proces trvá 812 týždňov.
  Samotná voľba farára (nasledujúci krok) potom má prebehnúť 
do 6 týždňov od vydania pokynu k voľbe. Farára volí zborové 
zhromaždenie. Musí byť riadne zvolané ako volebné. Tomuto 
volebnému zborovému zhromaždeniu predsedá buď 
administrátor zboru (čo v našom prípade nie je relevantné)
alebo farár určený seniorom alebo poverený člen seniorátneho výboru.
 Výsledok voľby musí potvrdiť synodná rada. Žiadosť opäť 
podáva staršovstvo zboru – prostredníctvom seniorátneho 
výboru ju adresuje synodnej rade. Tento, posledný krok celého
procesu trvá 812 týždňov.
Z vyššie povedaného vyplýva, že tento rok náš zbor čaká ešte 
jedno, volebné, zborové zhromaždenie. Keďže prípravný proces 
predchádzajúci voľbe bude trvať 56 mesiacov, predpokladáme, 
že volebné zborové zhromaždenie sa uskutoční na jeseň 2022. 
Budeme moc vďační, ak sa ho zúčastníte, nakoľko sa na ňom
bude rozhodovať o budúcnosti nášho zboru.

Staršovstvo sa jednomyseľne zhodlo, že brata Jiřího Orta 
navrhne volebnému zborovému zhromaždeniu ako kandidáta 
na zborového farára, a to na dobu 6 rokov (t. j. do jeho odchodu
do dôchodku).                                                         Pavol Bargár



Spoločne to zvládneme!: Farný zbor ČCE Praha 
– Uhříněves na ceste k samofinancovaniu

Milé sestry, milí bratia,

Cirkvi registrované v Českej republike prechádzajú od roku 
2030 na úplné samofinancovanie. To znamená, že sa skončí 
štátna podpora platov duchovných a jednotlivé zbory si tak 
budú musieť hradiť platy svojich farárov (tzv. personálny fond) 
i celkové náklady na fungovanie zboru. Momentálne sa 
nachádzame v prechodovej fáze, keď sa finančná podpora zo 
strany štátu každým rokom znižuje, čo sa prejavuje na
každoročne navýšenej čiastke personálneho fondu.

Je dobré, že do prechodu na samofinancovanie ešte 
máme nejaký čas. Staršovstvo nášho zboru chce tento čas 
využiť na otvorenie rozhovoru o samofinancovaní cirkví a na 
prípravu členov nášho zboru na tento nový model fungovania.
Tento príspevok chce iniciovať túto diskusiu.

Spoločne to zvládneme!
Staršovstvo nášho zboru chce zborovému zhromaždeniu, ktoré 
sa tento rok bude otázke samofinancovania cirkví venovať, 
predložiť návrh, aby si náš farný zbor po prechode na 
samofinancovanie zvolil model fungovania s vlastným farárom
na plný úväzok.

Tento návrh predkladáme z dvoch dôvodov:
    1.) Objem práce v našom zbore napĺňa (ba až prevyšuje)
jeden plný úväzok
    2.) Na základe predbežných výpočtov a informovaných 
odhadov sme presvedčení, že náš zbor si dokáže vlastného
farára financovať sám

Áno, samofinancovanie bude výzva. Je to model, na ktorý nikto 
z nás doteraz nebol zvyknutý. Určité zmeny budú potrebné.



Avšak máme dobrú nádej, že spoločne – ako zborové
spoločenstvo – to s Božou pomocou zvládneme.

Ďakujeme!
Už na to mieste je potrebné povedať, že obetavosť členov 
nášho zboru je výrazná. A tu je potrebné zmieniť nielen financie, 
ktoré do svojho zboru vkladáme, ale aj svoj čas či iné
talenty a zdroje. 

Uveďme si jeden príklad. V roku 2022 mal náš zbor 29 
salárnikov (t. j., osôb (z čoho 14 rodín) v určitom pravidelnom 
intervale odvádzajúcich „salár“ – finančný príspevok na potreby 
zboru). Ich príspevky si môžeme pre ilustráciu rozdeliť do
nasledujúcej tabuľky:
    • Do   500 Kč/mesačne: 7 salárnikov
    • Do 1000 Kč/mesačne: 7 salárnikov
    • Do 2000 Kč/mesačne: 6 salárnikov
    • Do 3000 Kč/mesačne: 7 salárnici
    • Do 4000 Kč/mesačne: 2 salarnici
          Celková výška saláru vybratá v našom zbore tak v roku 
2021 predstavovala takmer 380 000, Kč. K tomu samozrejme 
treba pripočítať zbierky, dary a ostatné príjmy. Tým sa náš zbor
dostal na cca. 675 000, Kč. Veľmi pekne vám všetkým ďakujeme!
      A teraz jeden výpočet, ktorý by pre nás mohol byť 
povzbudením. Už zmieňovaný personálny fond bol synodou 
ČCE pre rok 2030 stanovený na čiastku 680 000, Kč (pre jeden 
zbor, na jeden plný farársky úväzok). Čo je však dôležité, že 
táto suma už zahŕňa infláciu. Pre nás ako zbor s nižším počtom 
členov je tiež dôležité, že táto suma bude rádovo o niekoľko 
desiatok tisíc korún nižšia (výška personálneho fondu sa počíta
ako kombinácia paušálnej a pohyblivej pomernej čiastky).
       Ak by sa samofinancovanie uskutočnilo už dnes – pri 
aktuálnych cenách a príjmoch – výška personálneho fondu by 
predstavovala 550 000, Kč. Náklady na prevádzku nášho
zboru by potom boli nasledovné:



Personálny fond          550 000, Kč
Seniorátne repartície*   9 500, Kč+
Celocirkevné repartície* 18 400, Kč+
Zborové náklady*          157 000, Kč
Celkom:          714 900, Kč 
*zaokrúhlené podľa výkazu zborového hospodárenia za rok 
2021
+poznámka: celocirkevné i seniorátne repartície sa nebudú 
navyšovať, ale aj po prechode na samofinancovanie v roku
2030 zostanú v približne súčasnej výške

         Ak odčítame naše súčasné zborové príjmy (cca. 675 000, 
Kč) od celkových nákladov uvedených vo výpočte vyššie (cca. 
715 000, Kč), vidíme, že ak by samofinancovanie nastalo 
v súčasnosti, chýbalo by nám okolo 40 000, Kč, aby sme si boli 
schopní zabezpečiť fungovanie zboru s farárom na plný úväzok. 
To je povzbudivý údaj. Áno, bude potrebné a) zvýšiť obetavosť, 
b) ideálne rozšíriť počet salárnikov. Ale je to
niečo, s čím sa dá pracovať.

Je to náš zbor
V prvom rade je potrebné si uvedomiť, že zbor, do ktorého 
patríme je naším zborom. Ak si ho neufinancujeme sami, 
zanikne. Je dôležité sa zamyslieť, čo pre mňa zbor znamená, 
a akú zodpovednosť som ochotný prevziať za jeho existenciu. 
Je žiaduce, aby sme sa vzájomne motivovali a povzbudzovali
k zodpovednosti za zbor a k ochote k obetavosti.

K tomu však jedným dychom chceme dodať, že každý 
má prispievať podľa svojich možností. Členstvo v zbore nie je 
podmienené platbou príspevkov. Inými slovami: nikto nebude zo 
zboru vyradený z dôvodu neplatenia saláru. Taktiež je dôležité 
dodať, že zoznam salárnikov je neverejný. Nejde o súťaž, kto
dá viac.

Na druhej strane, čo je verejné, sú informácie o tom, čo



sa v zbore deje – a teda, na čo sa peniaze od členov zboru 
používajú. Tu sa ako staršovstvo zboru chceme usilovať o čo 
najväčšiu transparentnosť a poskytovanie konkrétnych
informácií.    

„5% a hlavu hore“
Naša Českobratrská církev evangelická pre zvládnutie 
prechodu na samofinancovanie odporúča svojim členom 
stratégiu „5% a hlavu vzhůru“. To znamená, že každý člen cirkvi 
s vlastným príjmom (vrátane dôchodcov) by mal ideálne 
prispievať na chod svojho zboru čiastkou 5% zo svojho čistého 
mesačného príjmu. Ale, ako už bolo povedané: je to na vlastnej 
zodpovednosti každého člena. Nikto nikoho nútiť ani
kontrolovať nebude.
    Staršovstvo nášho zboru zborovému zhromaždeniu
odporučí prikloniť sa k tomuto modelu. 

Čo to znamená pre náš zbor?
Náš zbor má podľa kartotéky 171 členov. Salárnikov je 29 (z 
čoho 14 rodín). Je žiaduce a reálne tento počet navýšiť. Ako 
realistické sa javí navýšiť tento počet na 41 salárnikov,
z ktorých je 7 dôchodcov. K tomu zopár konkrétnych údajov:
    • Na rozdiel od odporúčania ČCE nasledujúci výpočet je 
„striedmejší“ – čo však neznamená, že by sme nemohli/nemali
nasledovať tú podobu navrhovanú ČCE:
        ◦  v prípade rodín počíta s 1,5 salárnikmi (a teda nie s 2 
salárnikmi)
        ◦  v prípade dôchodcov nepočíta s 5% z čistého príjmu, ale 
s paušálnou čiastkou 500, Kč/mesačne 
    • Priemerná čistá mesačná mzda bola (podľa údajov 
Českého štatistického ústavu) 28 500,Kč
        ◦  5% z čistej mesačnej mzdy tak predstavuje 1425, Kč

Z vyššie uvedených dát (reálne dosiahnuteľných 41 salárnikov,



z toho 7 dôchodcov, rodina ako 1,5 salárnika; priemerná mzda) 
vyplýva, že náš zbor by realisticky mohol na salároch vyzbierať
cca. 700 000, Kč ročne (je jasné, že ceny nelze odhadnout).

K tomu je opäť dobré uviesť niekoľko poznámok:
    • Rodiny by bolo možné – a asi aj vhodné – brať ako 2 
salárnikov (namiesto 1,5 salárnika)
    • Je realistické očakávať, že náš zbor má určité množstvo 
členov, ktorých príjem prevyšuje výšku priemernej mzdy
    • Už teraz máme v zbore dôchodcov, ktorí prispievajú 
(hodne) viac než v kalkulácii zohľadnených 500, Kč mesačne
    • Tento výpočet neberie do úvahy zbierky ani dary, ktoré 
doteraz vždy predstavovali zásadnú časť celkových príjmov 
nášho zboru

Z toho vidíme, že prechod na samofinancovanie má náš zbor 
veľký potenciál a nádej zvládnuť. Je dobré, aby sme so zmenou 
začali už teraz. Ako hovorí materiál na webovej stránke ČCE
venovanej tejto téme: „Začněme hned. A mnohé se změní.“

Záver a odporúčania
    • Prechod na samofinancovanie bude pre náš zbor výzva, 
avšak nie nezvládnuteľný problém. 
    • Plnoúväzkové farárske miesto je pre náš zbor i po prechode 
na samofinancovanie nielen optimálna, ale aj realizovateľná 
varianta.
    • Odporúčania na dosiahnutie tohto cieľa:
        ◦ Posilňovať povedomie členov zboru, že tento zbor je 
naším spoločným zborom a že bez našej podpory neprežije
        ◦ Aktívne pracovať na rozširovaní počtu salárnikov
        ◦ Motivovať členov zboru k zvýšeniu obetavosti – 
dosiahnuteľný ideál je 5% z čistého mesačného príjmu
        ◦ Aktívne podporovať zvýšenie úlohy laikov v živote zboru 
a hľadať možnosti ich uplatnenia
        ◦ Hľadať nové/alternatívne možnosti získavania financií pre 
zbor



  ◦ Zdôrazňovať, že nikto nebude zo zborového spoločenstva 
vyradený, aj keby nebol schopný zbor podporovať finančne – sú 
aj iné možnosti podpory zboru. Zaručenie anonymity (zoznam
salárnikov je neverejný)

Milé sestry a bratia, zbor v Uhříněvsi a Říčanoch je naším 
spoločným zborom. Ďakujeme vám za všetko, čo pre tento zbor 
robíte. Je totiž na nás, akú bude mať budúcnosť. Prosíme vás, 
aby ste naň pamätali finančnou obetavosťou i uvažovaním nad 
jeho ďalším fungovaním. Spoločne to s Božou pomocou
zvládneme!

Staršovstvo zboru Praha – Uhříněves

Viac informácií o stratégii „5% a hlavu vzhůru“ môžete nájsť na 
oficiálnej webovej stránke https://hlavuvzhuru.ecirkev.cz/. 

Sbírka pro Ukrajinu v našem kostele

 Téměř vzápětí po začátku ruské agrese vůči Ukrajině mě 
oslovil Jonáš Zejfart, zda by bylo možné využít náš kostel jako 
sběrné místo pro humanitární pomoc, která by se vzápětí 
odvážela na Ukrajinu. S velikou radostí jsem souhlasil nejen já, 
ale všichni členové staršovstva našeho sboru. Osobně jsem byl 
Jonášovi a Filipovi Boháčovi (který byl druhým organizátorem) 
nesmírně vděčný. Ve chvíli, kdy mě události paralyzovaly, oni se
hned pustili do organizování pomoci.
 První sbírka byla napojená na „evakuační vlak“, který pendloval 
mezi Brnem a Ukrajinou. Tam vlaky vozily humanitární pomoc, 
zpět uprchlíky. Část věcí vezli Jonáš s Filipem až na Ukrajinu. 
Sbírka pokračovala i po jejich návratu zpět. Po týdnu už ale bylo 
zřejmé, že sbíraná pomoc musí konkrétnější, protože pro 
mnoho nasbíraných věcí už bylo obtížné nacházet odbyt. Něco 
jsme předali MČ v Praze – Uhříněvsi do ubytovacích míst pro



uprchlíky, vše se vlastně
podařilo umístit.
Další fáze sbírání je již 
spojená s paní režisérkou 
Markétou Nešlehovou z České
televize, které se se skupinou
spolupracovníků podařilo 
navázat kontakt s lidmi na 
Ukrajině a zorganizovat 
pravidelné dodávky pomoci. 
Nabízím nadšené poděkování
všem spolupracovníkům, 
které paní režisérka dala na
své fb stránky:

  „Kamarádi! Děkujeme moc za vaši pomoc s naší třetí Misí 
Ukrajina! První příjemci už mávají, další děkují všemi tlapkami! 
Více fotek a videa budou následovat, jen jak se náklad roztřídí
a půjde do nemocnic, batalionům, do bunkrů, pejskům
a kočičkám, maminkám i dětem, kteří už nemají jak utéct 
z pekla. Je to "jen" několik dodávek, takže jeden menší 
skříňáček... ale tak moc lidské podpory a tolik důležitého pocitu 
sounáležitosti!!! Vím, že jsme do toho všichni dali tolik dobré
energie, že prostě musí pomoct!
  Dreamteam Jana Rumpik, Karolína Kočí, Johana Šulcová, 
Leona Kunayová, Bára Benešovská, Ivan Rumpík. Díky moc za 
pomoc Eliška Dobiášová Turková, Marie Stará Ossendorfová. 
Pomoc Ukrajině  Uhříněves, Ivana Kudry, Martin Styblo, 
Veronika Slamova, Libuše Pekárková, Kamil Švejda,@Eva 
Kovarova, Tomas Jelinek, naši řidiči, co to vzali ještě přes
Polsko a dovezli 16 uprchlíků do ČR!
  A hlavně díky příjemci pomoci@Tony Drumling za to, že je tak 
skvělý jako Ukrajina a nevzdává se!!!! A pomoc třídí a rozváží
tam, kde je potřeba. Chlap s velkým srdcem. Tony Drumling, jsi
skvělej!“



26. února 2022  Pastýřský list k válce na 
Ukrajině 

Milé sestry, milí bratři,
tváří v tvář válečným událostem na Ukrajině záludně napadené 
nepoměrně silnějším protivníkem nás zaplavují pocity smutku, 
hořkosti, strachu, hněvu, bezmoci… Od svých pocitů nemusíme 
utíkat. Pláč je na místě. Hněv může být mobilizující. Strach 
a bezmoc je třeba si připustit, abychom jim mohli čelit. Aby nás
neochromovaly. Chraňme se před zoufalstvím.
Budemeli se rozhodovat, co dělat a jak pomoci (a možností je 
mnoho), vězme, že není na nás posuzovat, co je málo anebo
skoro nic. Prostě konejme. A modleme se.
Nevidímeli v dohledu řešení, držme se toho, že podstatné je 
vytrvale směřovat k tomu, co je pravdivé a spravedlivé. 
Hledejme pravdu. Nevzdávejme se. Počítejme s tím, že cesta
může být dlouhá.
Cítímeli se nejistí a otřesení, věřme, že se s pomocí Boží
pevnými můžeme stát. Nechme se proměňovat slovem Božím.
Jsmeli jako ztracení, rozhlédněme se, že nejsme sami.
Propojme se, podpírejme se navzájem.

Pane Bože, prosíme za ty, kdo jsou ohroženi válečným 
běsněním. Prosíme za ty, kdo jsou ohroženi malomyslností.
Prosíme, pomoz nám všem.

Pavel Pokorný
synodní senior

Sbírka pro Ukrajinu v našem kostele probíhá každou středu
od 15.00 do 19.00.
                                                                                          Jiří Ort



Vděčné ohlédnutí za bratrem Miroslavem 
Matoušem

I v letošním kalendářním roce mnohé z nás provází texty 
z Hesel Jednoty bratrské. A desítky let tak v českém prostředí 
jsme měli tuto možnost díky bratru Miroslavu Matoušovi. Ve 
úvodu letošní publikace je tato krátká vzpomínka bratra Petra
Heřmana: 

„V připomínání dalších úmrtí bychom mohli dále pokračovat. 
Zdaleka nejde o oplakávání významných osobností – vždy 
vítězí vděčnost nad požehnanými lety jejich životů, ve kterých
mohli působit.
Mírou vrchovatou to platí i o Miroslavu Matoušovi, který se 
narodil 28. října 1921 v Nevráticích a zemřel vloni 1. dubna 
2021 v Čerčanech. 99 let jeho života bylo bohatých. Poté, co po 
únoru 1948 opustil studium na komunisty vedené Filosofické 
fakultě a musel si odkroutit vojnu, začal jako učitel náboženství 
a později kazatel Československé církve husitské. Když v roce 
1958 přišel o státní souhlas pro výkon duchovenské služby, 
musel se jako dělník život všelijak, třeba na stavbě radotínské 
cementárny. Teprve v roce 1967 mohl nastoupit jako kazatel
Jednoty bratrské v Dobřívi.
Celý život byl velmi literárně činný: jako redaktor, básník, 
překladatel, spisovatel. Až do nejzazších let svého života mu 
vycházela každým rokem aspoň jedna knížka – nepočítaje v to 
jeho mnohaletou práci na našich Heslech Jednoty bratrské. 
Známé je jeho přebásnění básnické sbírky Cherubský poutník 
od Angela Silesia. V posledních letech jej velmi zaujal Silesiův 
předchůdce, slezský mystik Daniel Czepko (1605 – 1660). Z 
jeho sbírky Sexcenta Monodisticha Sapientium stihl Mirek před 
svou smrtí přebásnit polovinu, tj. 300 dvojverší
v alexandrínech."



Farní sbor ČCE v Uhříněvsi a v Říčanech
telefon: 211 222 198        http://uhrineves.evangnet.cz/
mobil: 607 886 447          redakční e mail: jiri.ort@evangnet.cz

Jsem ohrožen smrtí
José Calderon Salazar

(přeložil Joel Pokorný)

Jsem ohrožen smrtí.
Ale toto varování

je propastným omylem.

Ani já, ani nikdo jiný
nejsme vydáni smrti.
Jsme vydáni životu,

vydáni naději,
vydáni lásce.

Jak se často mýlíme,
my, křesťané.

Již nejsme vydáni
studené smrti.

Ale teď jsme přec všichni
vydáni vzkříšení.


